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گروه سیاسی - خاطره میرزا: انتشار فایلی صوتی از 
مهدی طائب که به تحلیل انتشار خبر »خرید سیسمونی 
از استانبول توسط خانواده قالیباف« پرداخته باعث شد که 
یکبار دیگر این موضوع داغ شــود و مورد توجه رسانه های 
داخلی و خارجی قرار گیرد. محتوای سخنان طائب، اینکه 
چگونه این فایل صوتی از رســانه های خارج از کشــور سر 
درآورده اســت و اتهام زنی هــای مختلف در این خصوص 
ماجــرا را تبدیل به ماجرایی چند بعدی کرده اســت. این 
ماجــرا پــس از آن رخ داد که نامه ای بــا امضای بیش از 
230 نفر از نمایندگان مجلس در حمایت از قالیباف منتشر 
شــد اما بعدا چند نماینده عنوان کردند که نامه با موضوع 
دیگری برای امضا ارائه شده و در واقع نمایندگان را اغفال 

کردند!
اینک در ادامه این موضوعــات میثم نیلی، برادر داماد 
ابراهیم رئیســی کــه مهدی طادب او را بــه عنوان عامل 
افشای سفر خانواده قالیباف معرفی کرده، از طائب شکایت 
کرده است تا داستان همچنان ادامه پیدا کند؛ داستانی که 
نوه به دنیا نیامده قالیباف شروع کرد اما حالا افراد مختلفی 
در آن ایفــای نقش کرده اند تا ماجرا به راحتی به بایگانی 
ســپرده نشود. احمد توکلی روز گذشته در نامه ای خطاب 
به رییس مجلس با اشاره به حواشی پیش آمده برای سفر 
خانواده قالیباف به ترکیه نوشــت: »اگــر قبول کنیم این 
مســئله به اعتبار رئیس مجلس آسیب زده است )که زده 
است( تنها راه، شفافیت تمام ماجرا است.« اما آیا واقعا این 

راه حل نهایی است؟
برای پاسخ به این سوال باید نگاهی مفصل تر به حواشی 
تازه این رســوایی بیندازیم: پــس از اینکه قالیباف ده روز 
پس از انتشــار خبر اولیه، در جلسه غیر علنی توضیحاتی 
برای نمایندگان داد و ســپس اعلام شد که 233 نماینده، 
در بیانیــه  ای ضمن حمایتی از قالیبــاف از وزیر اطلاعات 
و رئیس سازمان اطلاعات ســپاه خواستند که طراحان و 
مجریان پروژه های تخریب را شناســایی و با آن ها برخورد 
کنند، روح الله ایزدخواه نماینــده اصولگرای تهران اولین 
فــردی بود که به این نامه اعتــراض کرد و با عنوان اینکه 
امضایش را پس گرفته، نوشت: چون زیاد از بنده میپرسند 
بیشتر توضیح دهم که طراحان بیانیه امروز بدون ارائه متن 
امضا جمع کردند و گفتند در تشکر از رهبر برای حمایت از 

مجلس است. اما پس از مشخص شدن جزئیات متن بیانیه 
نمایندگانی از جمله بنده امضای خود را پس گرفتیم.

محمدرضا صباغیان دیگــر نماینده مجلس هم فردای 
آن روز با استناد به ماده ۱۱۴ آیین نامه در تذکری گفت: 
بیانیه روز گذشــته که در مجلس خوانده شــد، اعتماد را 
کم می کند و باعث کاهش اعتماد می شود. محمد کوثری 
نماینــده مردم تهران هم در ایــن باره گفت: به هیچ وجه 
صداقت در بیانیه دیده نمی شود.  اما تندترین موضع گیری 
را بیــژن نوباوه نماینده تهــران در توئیتی ابراز داشــت: 
»مجلس به کجا می رود! وقتی رئیس دستگاه قانونگذاری 
برای بازگشــت حیثیت مخدوش خود متن نامه میثاق با 
رهبری از ســوی نمایندگان را به نفع خود جعل می کند. 
ترس ازکجاســت؟ اعاده حیثیت و یــا انتخابی جدید در 

هیئت رئیسه؟ مجلس را خونی تازه باید.«
در فایل صوتی جدیدی که از مهدی طائب منتشر شده، 
این فعال سیاسی اصولگرا، مدعی است که جبهه پایداری، 

عدالتخواهان، احمدی نژاد و جبهه ی اصلاحات نمی خواهند 
قالیباف رئیس مجلس بماند. وی درباره ی سفرهای شخص 
قالیباف بــه ترکیه توضیح  می دهد که این ســفرها برای 
همکاری با ســردار سلیمانی و پشــتیبانی از نیروی قدس 

سپاه پاسداران بوده است.
طائب با بیان اینکه در افشای ماجرای سیسمونی نوه ی 
قالیباف »نمی دانیم  وزارت اطلاعات نقشــی داشته یا نه« 
می گوید: با شناختی که از قالییاف دارم او آدمی نیست که 

زن و بچه اش را برای خرید سیسمونی به خارج بفرستد.
این فعال سیاســی اصولگرا از نقــش میثم نیلی، فعال 
رســانه ای اصولگرا و از نزدیکان رئیس دولت سیزدهم در 
افشای سفر ترکیه هم سخن گفت ولی شاید بخش مهمی 
از ســخنان وی که کمتر به آن اشــاره شده، کشیدن پای 
علیرضا زاکانی به داســتان رئیس مجلس شــدن قالیباف 
و ادعاهایی در این خصوص اســت. اگرچه سخنان طائب 
ظاهــری در حمایت از قالیباف دارد اما لایه های زیرین آن 

را می توان به گونه ای تفســیر کــرد که در نهایت به زیان 
قالیباف تمام می شود. این دومین فایل صوتی لو رفته است 
که پای قالیباف را به ماجراهایی پرحاشیه می کشد. اولین 
فایل صوتی در اسفندماه گفتگوی فرمانده پیشین سپاه با 
یکی از معاونانش بود که درباره سوء استفاده های مالی در 

آن سخن گفته می شد.  
در ادامه ماجرا روز شــنبه ســایت رجانیــوز به نقل از  
وکیــل میثم نیلی ) مدیر این ســایت و برادر داماد رئیس 
جمهور( نوشــت: اخیرا مهدی طائب، رییس قرارگاه عمار 
افشــای جزئیات ســفر خانواده رئیس مجلس به ترکیه را 
به میثم نیلی نســبت داده بود. پس از انتشــار این خبر از 
سوی طائب وکیل میثم نیلی در واکنش به این خبر اعلام 
کرد: ظهر امروز شکایت موکل بنده از حجت الاسلام مهدی 
طائب در دادسرای ویژه روحانیت تهران تحویل ثبت شد. 
روز گذشته سخنانی از حجت الاسلام طائب منتشر شد که 
وی ادعا می کند که میثم نیلی »یک ســر خط« ماجرای 
افشــای ســفر خانواده رئیس مجلس به ترکیه بوده است. 
علیرغم توهین ها و افتراهــای متعدد علیه موکل بنده در 
رســانه ها، از آن جهت که این مورد به طور جدی تکمیل 
کننده نقشــه القای اختلاف میان سران قوا بوده و پس از 
گذشت دو روز هیچ اقدام اصلاحی از سوی حجت الاسلام 
طائب مشــاهده نکردیم، در نهایت مجبور به ثبت شکایت 
شــدیم. ادعای آقای طائب کذب محض است و آقای نیلی 
در ماجرای حواشی اخیر مربوط به رییس مجلس علیرغم 
انتقادات جدی، دوستان رسانه ای را از تکمیل نقشه دشمن 

بر حذر می داشت.
پیش از این بعضی فعــالان اصولگرا در فضای مجازی، 
افشا کننده ســفر خانواده قالیباف را به سعید جلیلی هم 
مربــوط کرده بودند و به ایــن ترتیب باید گفت که تلاش 
شــده تا پای همه طیف های اصولگرایــی به نوعی در این 
ماجرا کشیده شود: ارتباط دادن نزدیکان ابراهیم رئیسی، 
مهدی طائب )برادر رئیس سازمان اطلاعات سپاه(، علیرضا 
زاکانی شهردار تهران، اصغر حجازی از اعضای دفتر رهبری، 
سعید جلیلی و ...  به ماجراهای قالیباف نشان می دهد که 
داستان به آن سادگی نیست که بنا به توصیه احمد توکلی 
با شــفاف سازی داستان تمام شــود؛ ضمن اینکه به نظر 

می رسد اصولا شفاف سازی دیگر امکان پذیر نباشد. 

ورود طیف های مختلف اصولگرا به ماجرای خانواده قالیباف 

آیا شفافیت می تواند به حواشی »سیسمونی گیت« پایان دهد؟

رئیس قــرارگاه عمار گفت: اگر اتهامی به دیگران زده ایم 
نباید در پســتو توبه کنیم بلکه باید برای همه بیان کنیم و 
من می گویم ساحت آقای نیلی از آن حرفها پاک است و در 

این قضایا نیستند.
به گزارش ایسنا، مهدی طائب در فایل صوتی جدیدی با 
اشاره به انتشار فایل صوتی دیگری از وی که جمعه در فضای 
مجازی منتشر شده بود، اظهار کرد: فایلی در فضای مجازی 
سر از بی بی سی و صدای آمریکا و گاوهای شیرده آنان یعنی 
عربســتان و تلویزیون وابســته به آنان درآورده، که موجب 
آزرده خاطر شدن متدینین و حزب اللهی ها و دغدغه مندان 

انقلاب و دلسوزان و فدائیان راه اسلام شده است.
وی افــزود: اینکه این حرفها کجا زده شــده، خصوصی  
بوده و اینکه چه کســی آن را منتشر کرده، هیچکدام مهم 
نیست به دلیل اینکه اگر مطلبی چه در خصوصی و عمومی 
بگویم، قبل از اینکه در این دنیا پاسخگو باشم باید در آخرت 
پاسخگو باشم و سن و سال من هم در حدی است که منافع 
دنیوی باعث نمی شود که حرفی بزنم که نخواهم در آخرت 

پاسخگو باشم.
رئیس قــرارگاه عمار تاکید کرد:   ســه  مطلب در این 
فایل وجود دارد؛ اولا باید عرض کنم که این جلســه حدود 
دو ســاعت و نیم تا سه ســاعت بود. جلسه تحلیل سیاسی 
برای یک تعدادی انجام شد. مهمترین مسئله ای که در این 
جلسه مطرح است، پاسخ به شبهاتی است که پیرامون قوه 
مجریه،  مقننه و قضاییه است. شبهاتی وجود دارد و بنده در 
این جلسه پاسخ به این شبهات را می دهم. من صحبت هایی 
درباره قوه مجریه و قضاییه انجام دادم و در پایان درباره قوه 
مقننه یک ســوالی درباره شخص رئیس قوه مقننه پرسیده 
شد، یک گفت وگوهایی انجام می شود. بنده صحبتم این بود 
که حمله به رئیس مجلس جدید نیست و یک جریانی دارد. 
خیلی هم به دنبال آن نبودم و این صحبت ها مربوط به آخر 

جلسه بود و این جواب درباره آن سوال بود.
وی افزود: درباره آن ســوال یکی از افــراد حاضر در آن 
جلســه ادعایی را مطرح کرد. آن فــرد گفت من زمانی در 
یک روزنامه ای کار می کردم بــرادر ما آقای میثم نیلی هم 
در آنجا بود و آن زمان می گفتند مطالبی که درباره آن بنده 
خــدا وجود دارد جمع آوری کنید. حرف، حرف او بود. پس 
توجه اعضای جلسه به صحبت های این فرد جلب شد و من 
برای آنکه مشخص باشد که حرف های او چیست، حرف های 
او را تکــرار می کردم. که در بین صحبت ها او آمد گفت که 
ایــن جریان مربوط به زمانی اســت که آقــای احمدی نژاد 
رئیــس جمهور بود و آن موقع این صحبت ها مطرح شــده 
است. منتهی چون این صحبت ها در بیان محاوره است،  این 
کلمات حذف شده است وقتی شما آن را تقطیع کنید انگار 

آن جملات را من دارم می گویم. در حالی که مطلب او بوده 
و درباره گذشته هم صحبت شده است.

طائب همچنین تاکید کرد: اصلا نســبت به قضیه ای که 
الان هست مطرح نبود. چیزی که الان مطرح است این است 
که مساله اخیر را الان چه کسی راه انداخته است؟ لذا اگر در 
آن جلسه هم کسی بود حرف این بود که من نمی دانم این 
مسئله را چه کسی راه انداخته؟ از کجا شروع شده؟ در حالی 
کــه اگر من فرض بفرمایید آقای میثــم نیلی را الان متهم 
کرده بودم صراحتا می گفتم این اســت. این حرف، حرف او 
بود و چون پایان جلســه هم بود دیگر فرصت نبود و جلسه 
تعطیل شد و باید می رفتیم. بنابراین بنده می خواهم عرض 
کنم که ساحت حضرت آقای نیلی از این حرف ها مبرا است 
و اعتقاد من راجع به ایشان این نیست و اصلا ایشان در این 

فضا نیست.
وی یادآور شد: اگر قبلا اختلاف سلیقه ای هم بوده، الان 
این حرف ها رنگ باخته اســت. به دلیــل اینکه ما در طول 
زمان انقلاب هیچگاه مثل الان نداشــتیم که سران سه قوه 
از مشکلات موجود درک داشته باشند و نسبت به راه حل ها 
با هم به تفاهم برســند و یکدیگر را در جهت حل مشکلات 
یاری کنند. این مطلبی بوده که در آن 3 ســاعت جلسه به 

دنبال این بودم که بگویم و الان هم همین را می گویم.
رئیس قــرارگاه عمار گفت: این حرف در آن جلســه و 
مال آن و برای آن زمان اســت. من در اینجا عرض می کنم 
اگر برداشــت از این صحبت ولو به غلط این باشد که این را 
گفته باشــم، الان می گویم این حرف غلط است. بلکه الان 
ایشان، مجموعه دولت آقای رئیسی، مجموعه مجلس، رئیس 
مجلس، مجموعه قوه قضائیــه و رئیس قوه قضائیه همه به 
دنبال حل مشــکلات مردم هســتند. من قبل از اینکه به 
مســائل دنیایی جواب دهم باید به آن دنیا جواب دهم اگر 

این توقع هم پیش آمده بنده از ایشان عذرخواهی می کنم.
وی افزود: اگر اتهامی به دیگران زده ایم نباید در پســتو 
توبه کنیم، بلکه باید بــرای همه بیان کنیم و من در اینجا 
به همه آنهایی که این فایل را در فضای مجازی گذاشته اند 
می گویم وظیفه شرعی دارند که این حرفی را  که الان میزنم  
بگذارند و من می گویم ساحت آقای نیلی پاک است و در این 

قضایا نیست.
طائب تصریح کرد: آنچه در آن فایل صوتی اشتباه روشن 
من است، این است که من عرض کردم که آقای زاکانی گفت 
من از مجموع مطالب متوجه شــدم که آقا با ریاست ایشان 

موافق است و من اینجا عرض کنم که این اشتباه ذهنی بنده 
اســت. اینکه ما در یک جایی بخواهیم کاری انجام دهیم و 
نظر آقا را برای مشورت بخواهیم یک کار لازم و واجب است.
رئیس قرارگاه عمار تاکید کرد: وقتی شما می بینید یک 
نفر اعلم از شماســت یک نفر موضوع شناس تر از شماست 
یک نفر اشــراف اطلاعاتی و آگاهی دارد، از او بپرس. اینکه 
آقای قالیباف رئیس مجلس بشــود یا نشود از نظر اینکه آقا 
به عنوان رهبر معظم انقلاب در این باره نظری ندارد، در این 
مورد قوه مقننه خودش انتخاب می کند، منتها من نماینده 
عقلم رســیده. الان صحبت سر این است که می گویند نظر 
آقا هم نسبت به ایشــان مثبت است بالاخره آقای قالیباف 
یک آدم اجرایی بوده، مدتی شــهردار تهران بود، خدمت آقا 
رسیده بودن و آقا علنی به ایشان اشاره کردند و گفتند شما 

مدیریت جهادی دارید.
وی افزود: آن وقت با این مسائل پیرامونی که ایجاد کردند 
دوست عزیز ما در تناقضی قرار گرفته بود آیا نظر آقا نسبت 
به اینکه مثلا ایشــان رئیس مجلس بشــود مساعد است یا 
حرف هایــی که دیگران می زنند که این آقا اصلا آدم به درد 
نخوری اســت،  درست اســت؟ یعنی در این زمینه ایشان 
عقلانی عمل کرده و از آقا مشورت گرفته که آقا بالاخره شما 
اشراف دارید، شما همه را می شناسید، ایشان از نظر شما به 

درد این کار می خورد یا نه.
وی افزود: خداوند وقتی به پیامبرش می گوید مشــورت 
کن من هــم باید یاد گرفته باشــم. بنابرایــن اینکه از آقا 
می پرسند از باب استشاره است. یعنی می گویند من نماینده 
مجلس می خواهم رای بدهم صحبتی مطرح است که شما 
ایشان را قبول دارید؟ از نظر شما مردود نیست؟ چیزی که 
من متوجه شدم این است که نظر آقا این بوده که نه، ایشان 
مردود نیســت. بحثی هم که ما در آن جلسه می خواستیم 
بگوییم همین بود. اما اینکه آقا امضا کرده باشــد یا ریاست 
ایشان به دستور آقا باشد اگر چنین برداشتی از صحبت های 
من شــده، کاملًا غلط اســت و من اینجا عرض می کنم که 

چنین موضوعی نیست.
رئیس قرارگاه عمار ادامه داد: بهترین کار برای همه این 
اســت که وقتی می خواهند کاری انجام دهند سوال کنند. 
چه کســی از رهبری در این زمینه بالاتر است؟ نکته دیگر 
اینکه در رابطه با اینکه ایشان رئیس مجلس شده، آقا چنین 
دخالت هایی نمی کنند و اگر بخواهند بگویند صراحتا مطرح 
می کنند. اما از باب مشاوره این کار انجام شده است. مثلًا در 

دوره های قبل برخی افرادی که می خواستند رئیس جمهور 
شوند خودشــان به عنوان مشــورت از آقا مصلحت خواهی 
می کردند ایشان هم نظرشــان را می فرمودند. یادتان است 
مسئله آقای احمدی نژاد را. آقا به ایشان ظاهراً فرموده بودند. 
برخی گفته بودند آقا به ایشــان درگوشی نمی گوید که آقا 
پشت تریبون فرمودند که من این را علنی هم گفتم. در دوره 
اخیر آقا فرمودند اگر من قبلًا در مشورت ها چیزی می گفتم 

این بار نفیا و اثباتا چیزی نمی گویم.
طائب تأکید کرد: حرفی که آقای زاکانی زده اند در مسیر 
مشورت بوده که از آقا سوال کرد و ایشان نظر مشورتی خود 
را گفته اند اما اینکه گفته شــود ایــن آقا با حکم آقا رئیس 
مجلس شده غلط اســت اگر چنین برداشتی از حرف های 
من شده من غلط گفته ام و روی زمین چنین بحثی نیست.

وی گفت: در آن جلسه سوالی درباره ترکیه شد و جلسه 
دو ســاعت و نیم سیاسی است و در مورد تهدیدهایی که ما 
در برابر خودمان داریم ســوال شد آیا ترکیه برای ما تهدید 
است یا خیر؟ بنده عرض کردم نه ترکیه تهدید نیست، چون 
تهدید جنگ است. یا جنگ نرم قوی یا جنگ سخت. گفتم 
ترکیه توان جنگ ســخت ندارد به دلیل اینکه انرژی ندارد 
و فاقد توان در این زمینه اســت. مثال زدم که به هر تقدیر 
ترکیه در ســوریه پشت نیروهای تکفیری ایستاده بود و آن 
طرف محسوب می شد و الان هم در ادلب با آنها ارتباط دارد 
ولــی در ادلب علی الدوام مجبور می شــود گام به گام عقب 
برود چون بالاخره در آنجا یک جبهه علیه تکفیری.ها عمل 

کرده است.
وی ادامه داد: ارتش ســوریه بــا تمام توان بود و روس ها 
و مستشــاری ایران و بچههای عراق هم کمک کردند، چون 
تکفیری ها تهدیدی برای کل منطقه هستند. الان همه این 
مجموعه ســوریه و ایران و روسیه یک مجموعه هستند که 
ترکیه هم بــا این ها در حال مذاکره اســت. در آنجا توافق 
می شــود و بر اســاس آن ترکیه گام بــه گام عقب می رود. 
بحــث من این بود اگر ترکیه توانمندی نظامی بالا داشــت 
به این توافقــات به این راحتی تن نمــی داد. ما در عراق و 
ســوریه عملیات نظامی نداریم. ما به آنان کمک مستشاری 
می کنیم و تجربــه نظامی را منتقل می کنیــم، آن هم به 

خواست خودشان.
رئیس قــرارگاه عمار ادامه داد: البتــه اینها به این معنا 
نیســت که اگر من آمدم و گفتم که نسبت به آقای قالیباف 
دارد، جریان سازی می شود، از این حرف برگشته باشم. من 
کماکان روی حرف خودم درباره آقای قالیباف هســتم، این 
چیزی که آقایان درباره آقــای قالیباف می گویند او چنین 
نیســت. اما درباره آقای نیلی این نسبت کاملا غلط است و 
اصلًا اعتقاد من این نیست و ایشان از این حرف ها مبرا است.

معــاون اول رئیس جمهوری اظهار کرد: یارانه نان و دارو 
به هیچ وجه و برای هیچکدام از اقشار مردم قطع نمی شود و 

یارانه شان سرجای خودشان باقی می مانند.
به گزارش ایســنا، محمد مخبر با حضور در شبکه خبر 
در گفت وگویی با اشاره به شرایط جنگ اوکراین و روسیه و 
کمبود مواد غذایی که به دنبال این جنگ پدید آمده است، 
گفت: اینکه شــرایط منطقه چگونه خواهد شد و چند سال 
بــا این وضعیت در منطقه روبرو خواهیم بود که عرضه مواد 
غذایی را دچار مشکل کرده است، هنوز اطلاع دقیقی نداریم.
معــاون اول رئیس جمهوری یادآور شــد: تا الان هم هر 
موفقیتی که داشته ایم مدیون توجه به سخنان رهبری بوده 
است. رهبری انقلاب بر خنثی سازی تحریم ها و مقاوم سازی 
اقتصاد تاکید داشته اند. ما البته به آنچه از اقتصاد مقاومتی 
در نظر داشــته ایم هنوز نرســیده ایم اما تا همین حدی که 
عمل شده است، منجر به کاهش تاثیر اقدامات آمریکا علیه 

ما بوده است.
معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه یارانه نان و 
دارو به هیچ وجه حذف نمی شود، اظهار کرد: برای نان سنتی 
یارانه ای در نظر  گرفته شده که طبق مصوبه مجلس باید به 
صورت کالابرگ  الکترونیکی پرداخت شود  و برای کالاهای 
اساسی دیگر نیز مبلغی ماهانه در نظر گرفته شده تا افزایش 

قیمت ها جبران شود.
وی افزود: اقشــار با درآمد بالاتر بخشی از هزینه تأمین 
این کالاها را پرداخت می کنند اما اقشار نیازمند و کم درآمد 
جامعه به طور کامل از این کمک هزینه ها بهره می برند و پولی 

که به آنها تعلق می گیرد، آرامش آنها را تأمین می کند.
مخبر با بیان اینکه این کمک هزینه ها قبل از آزادسازی 

قیمت ها به حساب سرپرستان خانوار واریز خواهد شد، اظهار 
کرد: در کنار این تمهیدات بــرای دهک های پایین جامعه 

سبد سهام نیز در نظر گرفته شده است.
مخبر با تاکید بر اینکه افزایش قیمت برخی اقلام در هفته 
اخیر، اظهار کرد: منشــأ گرانی برخی کالاها الزامات قانونی 
بودجه و طرح موضوع حذف ارز ترجیحی کالاهای اساســی 
است. دولت بر اساس الزام قانونی باید از اول فروردین ۱۴0۱ 
اقدام به حــذف ارز ترجیحی می کرد ولی برای آنکه در ایام 
نوروز و ماه رمضان مردم متحمل سختی نشوند، این کار در 

آن مقطع صورت نگرفت.
معاون اول رئیس جمهوری افزود: از سویی دیگر با اجرای 
قانــون به دلیل گرانی آب، برق و گاز و افزایش ارزش افزوده 
کالاها و نیمایی شدن عوارض گمرکی، به طور طبیعی تورم و 

گرانی به بازار تحمیل می شد.
وی با اشــاره به تأثیر گرانی ها بر اقشار کم درآمد تصریح 
کــرد: گرچه گرانی ها به همه آحاد ملت فشــار می آورد اما 
دهک های پایین و بســیار کم درآمد بیشــترین آســیب را 

می بینند.
مخبر با تاکید بر لزوم ساماندهی ارز ۴200 تومانی و توزیع 
عادلانه یارانه ها، گفت: جراحی اقتصادی باعث فضاسازی از 
سوی کسانی می شود که رانت های کلان می برند و به همین 
دلیل برای دولت ها هزینه داشــته اســت. اگر ارز ترجیحی  
در مقطعــی که نرخ ارز ۱2 هزار تومان بود حذف می شــد 
هزینه های کمتری داشت اما امروز به دلیل افزایش نرخ ارز 

تبعاتی جدی دارد و باید برای آن از آبرو گذشت .
معاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد: از همه دلسوزان 
و نخبــگان می خواهیم که در این اصلاح اقتصادی، دولت را 

یــاری دهند و برای آحاد جامعه تبیین کنند که ارز ۴200 
تومانی مغایر عدالت بود و تولید کشور را با چالش مواجه کرد 

و هیچ سودی برای مردم نداشت.
وی با بیان اینکه 30 درصد هزینه  ســبد خانوار را هزینه 
مسکن تشکیل می دهد، افزود: دولت تمهیداتی برای کاهش 
این هزینه دارد و این اقدامات موجب افزایش توان اقتصادی 
خانوارها می شود. از جمله این اقدامات  تعیین مالیات برای 
۵۶0 هزار خانه خالی شناسایی شده، پرداخت کمک  ودیعه 
مسکن  برای اقشار کم درآمد، تکمیل مسکن مهر و مسکن 
نیمه تمام  طرح اقدام ملی و اجرای  نهضت ملی مسکن است.

مخبر با بیان اینکه یکــی از مواردی که تولید نقدینگی 
می کند، اســتقراض دولــت از بانک مرکزی اســت، اظهار 
کرد: همیشــه دولت ها بدهکار بانک مرکزی بودند اما امروز 
نه تنها دولت سیزدهم استقراض نکرده بلکه از بانک مرکزی 
بستانکار است. دولت مصمم به جهت دهی نقدینگی در تولید 
و جلوگیری از خلق پول توســط بانک هاست که قطعاً آثار 

خوبی برای جامعه خواهد داشت.
معاون اول رئیس جمهوری اظهار کرد: دولت به دنبال آن 
است که با تهیه طرحی جدید مردم را در تکمیل طرح های 

نیمه تمام برزمین مانده مشارکت دهد.

توضیحات مهدی طائب درباره فایل صوتی منتشر شده: 

رهبری دخالتی در انتخاب قالیباف نداشتند

معاون اول رئیس جمهور: 

یارانه نان و دارو به هیچ وجه حذف نمی شود

نمایندگان بسیاری از وزیر صنعت خواستار توضیح 
دلایل افزایش قیمت ها شدند

یک عضو کمیســیون صنایع و معادن با اشاره به گرانی برخی کالاها نظیر 
ماکارونی با تاکید بر اینکه این افزایش قیمت ها هیچ توجیه علمی و اقتصادی 
نــدارد، تاکید کرد که ایــن احتمال وجود دارد که نماینــدگان مجلس وزیر 

صنعت را به دلیل گرانی های اخیر به صحن مجلس بکشانند.
کمال حســین پور در گفت وگو با ایســنا با انتقاد از عملکرد وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت اظهار کرد: وزارت صنعت در بحث نظارت و کنترل قیمت ها 

واقعاً ضعف عملکردی دارد و هر روز شاهد افزایش قیمت ها هستیم.
وی با اشــاره به گرانی برخــی کالاها نظیر ماکارونی گفــت: این افزایش 
قیمت ها هیچ توجیه علمی و اقتصادی ندارد؛ چراکه هنوز نه ارز ۴200 حذف 

شده و نه حتی نرخ ارز مثل گذشته با تغییر و نوسانات همراه بودن است.
این عضو کمیســیون صنایع با بیان اینکه »برخی افزایش حقوق کارگران 
در ســال جدید را عامل گرانی های اخیر عنوان می کنند« خاطر نشــان کرد؟ 
شاید مقداری از افزایش قیمت ها را به دلیل افزایش حقوق و دستمزد کارگران 

منطقی بدانیم اما نه در این حد؛ مگر این موضوع چقدر تاثیرگذار است؟
حسین پور با اشاره به اعتراضات و گلایه های مردم درباره افزایش قیمت ها 
تاکیــد کرد: به نظرم گرانی های اخیر بیشــتر به دلیل آشــفتگی بازار و عدم 
نظارت وزارت صنعت و ضعف ایــن وزارت خانه در تامین کالاهای اولیه مردم 

است؛ این عملکرد ضعیف موجب اعتراض مردم شده است.
وی با تاکید بر این که »یکی از وظایف مجلس، نظارت اســت«، اظهار کرد: 
در حوزه نظارت نمایندگان بسیاری درباره گرانی ها به وزیر صنعت تذکر دادند 
و از او ســوال پرسیدند و درخواســت کردند تا دلایل افزایش قیمت ها از زبان 
وزیر برای نمایندگان توضیح داده شــود؛ بســیاری از این ســوالات در دست 
پیگیری و بررسی است و من مطمئن هستم که نمایندگان از پاسخ های وزیر 
صنعت قانع نخواهند شد و احتمال این که وزیر برای افزایش قیمت ها به صحن 

بیاید، بسیار است.

قول وزیر بهداشت برای کنترل بازار دارو
یک عضو کمیســیون بهداشت و درمان از وعده کنترل بازار دارو و برطرف 
شــدن کمبود دارویی کشور توسط وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 

خبر داد.
محمدعلی محســنی بندپی در گفت وگو با ایســنا با اشاره به گرانی قیمت 
دارو در کشــور طی هفته های گذشته اظهار کرد: در هفته های اخیر به دلیل 
وارد شدن یک شوک روانی به جامعه، بدون اینکه ارز دارو حذف شود، قیمت 
بعضــی داروها افزایش پیدا کرد؛ در این آشــفته بازار برخی ســودجویان نیز 
ممکــن بود داروها را احتکار کنند و بر همین اســاس نیز عملًا با کمبود دارو 

مواجه شویم.
وی خاطرنشــان کرد: طی هفته گذشــته جلسه ای با موضوع گرانی دارو و 
کمبود دارو و تجهیزات پزشکی با حضور وزیر بهداشت، معاونان درمان، دارو، 
پشــتیبانی و آموزشــی وزیر و همچنین برخی مدیران کل این وزارت خانه و 
نماینگان دستگاه های نظارتی و امنیتی در کمیسیون بهداشت و درمان برگزار 
شــد؛ با توجه به اینکه اخیرأ یک میلیارد دلار ارز برای واردات دارو تخصیص 
داده شــده، در این جلســه آقای وزیر و معاونان او قول دادند تا هم بازار دارو 

را کنترل کنند و هم اینکه ان شاءالله مسأله کمبود دارو را برطرف نمایند.

بستر استخدام نخبگان وظیفه در نیروهای مسلح 
فراهم است

معاون هماهنگ کننده ارتش با اشاره به واگذاری پروژه های تحقیقاتی در 
حوزه ارتقای فناوری دفاعی به نخبگان وظیفه، گفت: بستر استخدام نخبگان 

وظیفه در نیروهای مسلح فراهم است.
بــه گزارش ایســنا، امیر دریادار حبیب الله ســیاری در مراســم افتتاحیه 
هشــتمین دوره رزم مقدماتی نخبگان وظیفه کشــوری در جمع خبرنگاران 
اظهار داشــت: ارتش جمهوری اســلامی ایران برای نخبگان وظیفه کشوری 

برنامه ویژه ای را پیش بینی کرده است.
امیر دریادار ســیاری ادامــه داد: نخبگان وظیفه کشــوری در این دوره با 
نیروهــای چهارگانه ارتش جمهوری اســلامی و ســلاح ها و تجهیزات و رزم 
انفرادی آشــنا می شوند و نســبت به توانمندی های ارتش جمهوری اسلامی 

ایران آگاهی می یابند.
وی افزود: اســتعدادهای برتر در این دوره ها نسبت به برنامه ها و پروژه های 
تحقیقاتی آشــنا می شوند و در درون نیروها برخی پروژه های تحقیقاتی نیز به 
این عزیزان واگذار می شود تا برآیند تلاش نخبگان، کمکی در راستای ارتقای 

سطح نیروهای مسلح باشد.
امیر دریادار سیاری گفت: نخبگان وظیفه در کنار عزیزان جهادگر مشغول 
امور تحقیقاتی می شــوند، نه فقط در حوزه نیازمندی های ارتش بلکه نسبت 
به تامین نیازمندی های نیروهای مســلح در حوزه جنگ های نوین و نبردهای 
آینده اقدام و کمک خواهند کرد و مهم ترین فعالیت شــان تلاش در راســتای 

ارتقای سطح فناوری است.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: بســتر کار برای استخدام و جذب نخبگان 
کشــوری در ارتش و نیروهای مسلح فراهم است و هر کدام از این عزیزان که 
بخواهند می توانند در نیروهای مســلح فعالیت کنند. کما اینکه در دوره های 
قبل نیز نخبگان و اســتعدادهای درخشان در ارتش استخدام شدند و در حال 

حاضر نیز در بخش های تحقیقاتی مشغول به فعالیت هستند.

اخبار کوتاه

گریز ناپذیری تغییر رویکرد ساختاری
در اقتصاد کشاورزی

ادامه از صفحه 1
 در کنار این آماده باش، دولت هم ســعی کرده اســت به اشکال مختلف به 
کمک وزارت جهاد کشــاورزی در امر دشوار تامین مواد غذایی بیاید! تامین ارز 
ارزان ۴200 تومانی به رغم کمبود ها تا روزهای پایانی سال گذشته برای واردات 
نهاده ها، اعلام عرضه کودهای پتاسه و فسفاته با ۴۵ درصد یارانه، افزایش قیمت 
خرید گندم تولید داخل به ۱۱ هزار و ۵00تومان از کشاورزان در سوم فروردین 
۱۴0۱ توســط دولت، واردات گوشــت مرغ و تخم مرغ با ارز ارزان و توزیع آن 
در واحدهای صنفی و درصد کمی درب منزل مصرف کنندگان، همگی آشــکار 
می ســازد که تلاش های شبانه روزی در کار است اما نگرش اقتصادی دولت و به 
تبع آن وزارت جهاد کشاورزی برای اداره امور بازرگانی نادرست است و با شرایط 
پیش آمده حاصــل از تحریم ها و وضعیت بازارهای جهانی به ویژه بعد از جنگ 

روسیه و اوکراین تطبیق ندارد.
 دولت نمی تواند با ساختارشکســت خورده، کهنــه و تکراری اقتصاد دولتی 
دستوری و نیمه آزاد گذشته وضعیت بازرگانی و اقتصاد کشور را به سامان برساند. 
افزایش روزانه تــورم ویران کننده و بی ثباتی در چنین اقتصادی که می خواهد 
جدا از گره زدن معیشــت مردم به ســرانجام برجام در شرایط تحریم های همه 
جانبه و دوری از اقتصاد و بازرگانی جهانی کشور را اداره کند اجتناب ناپذیر است. 
تلاش دولت، وزارت جهادکشــاورزی و وزیر آن در یک ساختار معیوب و ناقص 
اقتصادی و بازرگانی برای تنظیم بازار تورم زده به کمترین نتیجه می رســد و به 
مثابه آب در هاون کوبیدن تقریبا بی حاصل اســت. لذا وزیر باید شجاعانه علل و 
عوامل دشــواری ها را بیان کند و بخواهد این ساختار، دگرگون و رویکرد دیگری 

پیش گرفته شود. 
یکی از مصادیق تلاش های بی حاصل وزارت جهاد کشاورزی، افزایش قیمت 
خرید گندم به ۱۱ هزار و ۵00 تومان بود که بلافاصله تمامی فراورده های صنایع 
تبدیلی مرتبط با آرد گندم اعم از انواع ماکارونی، بیســکوئیت، کیک و شیرینی 
جات افزایش قیمت یافتند زیرا زنجیره وار بودن حلقه های تولید، صنایع تبدیلی 

و بازار در کشاورزی، افزایش قیمت را تا آخرین حلقه پیش می برد.
»گران فروشی« هم بهانه دولت هایی است که می خواهند با اقتصاد دستوری 
کشــور را اداره کنند؛ و هر چند دولت ها به ویژه دولت سیزدهم می کوشند تورم 
را به گران فروشــان وگرانفروشی موردی در چند واحد صنفی و فروشگاه نسبت 
دهند و خیل گســترده ای از ماموران را برای کنترل قیمت ها اعزام کنند، ولی 
با چنین دستور و بگیر و ببندهایی نمی توان تورم را مهار کرد بلکه الزامی است 
قبل از هر حادثه ای ساختار اقتصاد کلان و به تبع آن اقتصاد سیاسی کشاورزی 
را تغییر داد و به شــرایط بــازار محوری و بازرگانی آزاد غیر دســتوری و البته 
کنترل شده توسط دولت جهت گیری کرد.  این آموزه بعد از حذف ارز ترجیحی 
و جایگزینی ارز آزاد برای دولت بســیار تامل برانگیر و کاربردی تر خواهد شــد 
زیرا تنظیم بازار در یک اقتصاد دوگانه به ویژه در مورد محصولات کشــاورزی و 

فراورده های غذایی کاهنده و تقریبا غیرممکن و ناپایدار است.
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